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Úcta k panně Marii v Jednotě bratrské
Proč se věnujeme takovému tématu? 
Protože naše vzájemné společenství farářů je pestré a už jsme společně hovořili nad citlivými 
věcmi a ještě budeme. Protože je advent. A můj příspěvek je tu také proto, že jde o téma zajímavé 
ve vztahu k českým dějinám. Protože jsme sem přišli po nádvoří, pod nímž je katedrála Panny 
Marie, tedy její zbytky. Protože v Litomyšli mezi lety 1475 až 1547 byl sbor, později biskupství 
Jednoty bratrské na panství Kostků z Postupic a pochopitelně chceme znát myšlenky našich 
předků. Maria byla v námi zvažovaném období více členem vítězné církve, než královnou nebes. 
Proto ji zvažujeme se svatými společně. Ač v celkovém pojetí nijak nevybočuje úcta k Panně Marii 
a všem svatým z mezí, ve kterých se vine celá refomace, přesto je v něčem zvláštní a nezvyklá.
Pro lepší pochopení je třeba začít už v době Karla IV. Pak nahlédneme na Jednotu bratrskou.

Koho nejprve napadlo, že by to mohlo být s úctou ke svatým a k Marii jinak a kdo úctu 
naopak prosazoval? 
Mimo odpor Valdenských (sledované období v českých zemích je od roku 1260 do 1404) vůči 
uctívání svatých, čímž si vysloužili inkviziční zásahy Karla IV (V českých zemích Inkvizice působí 
od roku 1318) a pozdějšího vlivu Jana Viklefa (sledované období je od roku 1403 do roku 1418) - 
kteří zůstávají na místě biblického vztahu ke svatým a k Panně Marii, je tu třetí fenomén. Byl to 
arcibiskup Jan z Jenštejna, horlivý ctitel Panny Marie. Původcem tradice slavení svátku Navštívení 
Panny Marie byl pro celou církev pražský arcibiskup Jan z Jenštejna, Na jeho návrh zavedl papež 
Urban VI. dne 9. dubna 1389. Původně se svátek slavil 2.7. a dnes je datum tohoto svátku určeno 
na 31.5. a celý květen je mariánský, v husitské církvi jsou májové pobožnosti. 
Jan z Jenštejna měl opozici. Proti ustavení svátku se postavili mistři Matěj z Janova a Vojtěch 
Raňkův z Ježova a na ně později navazují jiní. Na Jana z Jenštejna zase navazuje Jan Bucek 
řečený Železný, litomyšlský biskup, kterého ještě potkáme. Také horlivý zastánce mariánské úcty. 

Jaký měli vztah k úctě ke svatým a k Marii lidé v království?  
Karolínská doba s mnoha ostatky, které se ukazovaly, nosily v průvodech a byly spojeny s 
odpovídajícím byznysem, provokovala věřícího k němé úctě a nebo stavěla otázky. Poměry doby 
Karla IV. dotvářely reakce prostých lidí i teologů. Ale ani v odporu nešel český člověk tak daleko. 
Nikdy se nevytvořila tak hluboká apatie vůči svatým a Panně Marii, aby se český člověk zase 
nemohl vrátit k sochám a obrazům, či aby neměl zájem o zachování krásy církevních staveb a 
jejich vybavení. Například: Podle Husitské kroniky Vavřince z Březové už nikdo nechtěl tolerovat 
husitským radikálům ničení pražských kostelů v roce 1421 a v roce následujícím. Nepokoje měl na 
svědomí nakonec popravený kazatel od Panny Marie Sněžné, Jan Želivský. 
Jisté však je, že to nebyli jen radikálové, ale také Zikmund Lucemburský, který se zahojil na 
kostelech po prohře v bitvě na vítkově 1420 a později ještě nejméně dvakrát. Jednou to bylo po 
jeho korunovaci, kdy vyloupil kostel a klášter sv. Jiří na Hradě, pobral stříbro a zlato, rozbil klenoty 
a rozdal vojsku. A silně se mu to připomíná. Svědčí o tom Husitská kronika Vavřince z Březové a 
Husitské skladby Budyšínského rukopisu.

Tedy, abychom se přesně ptali: Jaké důvody měli teologové i prostý lid k odmítání uctívání 
svatých a Panny Marie?
V podání teologů jdou pak dva proudy, které poznamenají přístup ke kultu svatých a Panny Marie. 
Mikuláš z Drážďan (upálený 1417 v Míšni) zavedl valdenskou přísnost, odmítal úplně všechno z 
tradice včetně obrazů, soch a také třeba očistce. Proti tomu český teolog, který byl v mnohém 
zásadní, Jakoubek ze Stříbra, pouze kostel vyčistí a uklidí sochy a obrazy mimo bohoslužby. 
Očistec či svatí mu zůstávají věcí nepodstatnou, nekáže proti a neruší je. V kostele mu zůstává 
kamenná archa - oltář a na něm vystavená svátost oltářní k uctívání. O to jde. A právě u Jakoubka 
se poprvé přijímá podobojí.

Proti Janu Husovi v Kostnici pravděpodobně připravovali protivníci žalobu pro neúctu k Panně 
Marii. Nakonec z toho nic nebylo. Nikdy se Hus doma a ani v Kostnici nedostal do sporu o obrazy, 
ostatky či pouti a vůbec ne do sporu o úctu k Panně Marii. Hus si přece připravuje obranu (Řeč o 
míru, 1414). A v ní popírá, že by kdy tvrdil, že Maria porodila jako každá jiná žena… Nicméně, Jan 
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Železný veze v srpnu 1415 z Kostnice návod, jak by měl probíhat inkviziční proces odvolání bludů 
a v něm se už objevují obrazy a svatí. Přísahá se na Evangeliáři jednou rukou a druhou na kříž a 
vyznává se úcta k Panně Marii a ke svatým. Ve výsleších, kterými procházel mistr Jeroným, to už 
bylo o mnoho těžší než u Husa. Také proto, že se Jeroným už plně orientoval v učení Jana Viklefa. 
A za to později hořel. A Král Václav IV. si také vysloužil se svou královnou Žofií také napomenutí 
koncilu, že podobným bludům dává místo. 

Ač se ještě Křišťan z Prachatic snaží tišit zbytečné spory. Vytýká např. Václavu Korandovi v Plzni, 
že odmítá zpívat Salve Regina (1417) a v Praze Křišťan překvapivě uspořádá průvod s ostatky 
(1418) a není příliš pochopen, oheň revoluce se tak zastavit nedá. Husitské hnutí později 
sklouzává spíše k vandalismu a davovému běsu, když vraždí kněze, ničí chrámy a poklady v nich. 

A tady máme argumenty obyčejných poddaných pro odmítnutí úcty k Marii a ke svatým: Teologicky 
však jsou Táboři na stanovisku, kterému by rozumělo dnešní katolictví. Výrazně uctívají svátost 
oltářní, proto se na jejich praporech objevuje kalich a s ním i hostie či na korouhvích je velké zářící 
slunce, což je ale také velká hostie, nikoliv Slunce. Úctu ke svatým a k tradici církve, tedy i k 
Panně Marii vyměnili za horlivou úctu k eucharistii. 

Nejlépe a nejzřetelněji to vyjádřil Mikuláš z Pelhřimova, zvaný Biskupec, v roce 1431 ve Vyznání 
táboritů. Tato vemi opatrná slova zazněla paradoxně ve vnitřní debatě, kterou vedl jako táborský 
mluvčí v diskusi s pražskou univerzitou a Rokycanou samotným. Pražané mnohé Táboritům 
vytýkali. Biskupec tady píše: My nepopíráme přímluvy svatých, jimiž se, pokud mohou přimlouvají 
za lidi v bojující církvi, a netrvrdíme, že by o ne Bůh vůbec nestál… Jestliže však nevzýváme onu 
nebeskou hierarchii svatých ani blaženou Pannu Marii o přímluvy nebo zastání ze strany nově 
vymyšlených svatých, a to způsobem, na který si obecně zvykli pražští mistři a z jejich návodu 
ostatní prostý lid, když se kvůli nim postí, k nim se modlí a přinášejí jim kadidlo a oběti, činíme tak, 
…protože jsme si ze shodného názoru učitelů uvědomili, že vzývání nebo modlitba - aspoň ve 
vlastním slova smyslu - je pocta, která má být prokazována jedině Bohu. Nezjistili jsme v Písmu 
žádný výslovný zákon, který by nás pod hrozbou věčného zatracení zavazoval zastávat jako 
článek víry, že věřící, pokud jsou zde na cestě, mají tak svaté, zbavené těl, prosit a vzývat o 
přímluvu a zastání… Na základě toho se vědomě k těmto svatým nemodlíme, ani se od nich 
nedoprošujeme jejich přímluv…, abychom jim neprokazovali poctu, která přísluší jedině Bohu, i 
když ovšem připouštíme, že je třeba si jich vážit a je napodobovovat. (Vyznání a obrana Táborů) 
Opatrná a moudrá slova. Biskupec si uvědomuje, jak prostý člověk opakuje to, co vidí na učených 
a nebo dnešním jazykem: na celebritách.

Jaká byla Jednota bratrská?
Ve svých zakladatelech jistě táborská. Tedy vyznávající zásadní překážku v uctívání svatých a 
Panny Marie. Také ve svém rozkvětu byla taková. Bratr Lukáš Pražský napsal 1498 spis o Panně 
Marii pod vlivem cest ke zmíněným Valdenským, který se ovšem nedochoval. Na druhou stranu 
Jednota nevyškrtává svaté z kalendáře a jejich připomínky drží: Protož u nás mnozí starodávní 
obyčejové dodnes se zachovávají, pokud možné jest: postové někteří a svátkové a jitřně, nešpory, 
neděle a slavnosti výroční Kristova vtělení, narození, umučení, vzkříšení atc., též památky 
některých svatých, jako Panny Marie, apoštolů i mučedníků Kristových, zvláště o nichž v zákoně 
Páně zmínka. (Článek 15/6, Vyznání bratrské, 1535) Stejně to bylo obsaženo i v České konfesi, 
předložené roku 1575 císaři Maxmiliánovi.

Bratrské chápání záležitostí církve se dělilo na věci podstatné, služebné a případné. Svátky jsou 
mezi věcmi případnými. V reakci vyznání na zmatky v Jednotě ohledně svátků je znát i lutherský 
smysl pro svobodu názoru. První seznam svátků držených v Jednotě pochází z rejstříku v 
Blahoslavově vydání Nového zákona z roku 1564. Kromě svátků spojených s vykupitelským dílem 
Kristovým slaví Jednota, stejně jako utrakvisté, pět svátků mariánských: Narození, Zvěstování, 
Navštívení, Očišťování a Nanebevzetí. Všechny svátky apoštolské spolu se svátkem Rozeslání sv. 
apoštolů a Obrácení sv. Pavla… Stejně jako utrakvisté slaví i svátek mistra Jana Husa. Jednota na 
rozdíl od nich pomíjí svátek sv. Václava.
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A stejně tak v praxi. I tady byli bratři v této věci byli i v této věci střízliví a věcní. V polském 
Dzialdowě, kde byla také Jednota bratrská, obrazy v kostelích nechali a nebo v Ostrorogu, kde Jiří 
Izrael nejprve vysvětloval, přesvědčoval a kázal a nakonec dosáhl toho, že byly obrazy zakryty a 
nebo uloženy mimo kostel. Naopak, když poští bratři z Jednoty přišli s prosbou, aby onen článek 
15 z bratrské konfese (výčet svátků) byl v polském vydání vyňat, bratři jim vyšli vstříc. To bylo v 
roce 1558.

Pokud šlo o praxi soužití jednotlivých konfesí, byli bratři převelmi uctiví. Viz příklad z Brandýsa nad 
Labem. Královští hejtmani se ptají Krajíře z Krajku listem ze 3.11.1531 na udání některých pánuov 
a dobrých lidí, cože je to s kostelem, který se změnil na bratrský sbor a jak tedy s obrazy a jiné 
ozdoby kostelní… On jim hned 5.11. uctivě odpovídá: Než, což se také obrazův dotýče a jiných 
ozdob kostelních, že by ven z kostela vyneseny byly, tomu též neračte věřiti, než, že sou bez 
škody společně je složili a do truhel uložili a tu jich v kostele nechali, aby, když by se koli těm z té 
obce sousedům, kteří by bratřími nejsou, zdálo zase své náboženství jako prvé vésti, to všechno 
sobě zase na svá místa postavili a toho užívali.

Tak proč se nedomluvili? 
S politováním je třeba říci, že protireformace tak uctivá nebyla. Proto dnes nemůžeme jen tak 
mávnout rukou nad tím, že se i tehdy měli domluvit, když my se dnes domluvíme a vysvětlíme si, 
jak to kdo myslel. Trident a s ním spojený útlak je těžko vysvětlitelný. V té souvislosti je dobré 
citovat z deníku Jana Jílka, který si v polovině osmnáctého století zapsal, jak mu bylo v 
litomyšlském žaláři:  Druhý téhoden v tom umdlení začali mne na examen vodit; když mne vedli, 
museli mne nechat odpočívat. Nejprve jsem byl před kněží přiveden a tam na všechno tázán. Tu 
jsem srovnání apoštolské jim říkati musel, a jestli tomu všemu věřím, tázán. Já, že ano; oni ale ten 
artikul o církvi takto chtěli: abych věřil, že je to ta samojedině spasitelná katolická, a mnohými slovy 
mně to potvrzovali. Když jsem to přijmouti nechtěl, patrně vida, že to falešně vykládají, tuze mne 
obviňovali. Já jim řekl, že věřím v církev svatou neviditelnou, pak přestali. Tu zase to svatých 
obcování k tomu přidávali, orodování a zase mne obviňovali, jestli v to nevěřím, že také v obcování 
nevěřím. Já, že věřím v svaté i též v svatých obcování, ale v orodování ne. Jestli v Panenku Marii 
věřím, v její orodování. Já, že ji věřím, ale v orodování ne. To mne tak falešně brali a řekli, že ani v 
svaté ani v Panenku Marii nevěřím. To vše psali a zase mně očistec představovali…

Martin Luther řekl: Maria je zrcadlo Boží milosti, v ní se setkávají nezměrná Boží bohatství s její 
hlubokou chudobou, Boží sláva s její nicotností, Boží důstojnost s jejím ponížením.  
Na církev má vždy vliv i svět kolem. Jako na světovou reformaci má vliv humanismus, tak na 
českou debatu o svatých a Panně Marii třeba scholastické metody a vnitřní tlaky v zemi ve 
středověku a novověku. Tím spíše dnes svobodněji společně mluvíme, vysvětlujeme si mnohé a 
vycházíme si vstříc. Není cílem nikoho z nás na toho druhého útočit. Domnělé pravověří 
protestantů je někdy stejně zle vypadající, jako štěkání jezuitů. Bere jistotu a nedává povzbuzení k 
víře.

Zdroje: 
Ferdinand Hrejsa, Dějiny křesťanství v Československu, díl IV. Za krále Vladislava a Ludvíka, před světovou 
reformací a za reformace, 1948, Husova československá evangelická fakulta bohoslovecká v Praze I. 

Ota Halama, Otázka svatých v České reformaci, Její proměny od doby Karla IV. do doby České konfese, 
vydal L. Marek v řadě Pontes pragenses, Brno 2002 

Oto Halama, Die reformatorische Kritik des Marienkults in den böhmischen Ländern, sborník konference

Edita Štěříková, Jan Jílek, krejčí, který chodil s Bohem, sepsáno v polovině 18. století
Životopis Jana Jílka je v německých překladech v Herrnhutu, originál shořel v roce 1944 v bombardování 
Berlína v archívech Jednoty bratrské. Český překlad pořídil Vladimír Míčan, který ještě Jílkův rukopisný 
originál viděl. 
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